
گزارش »آرمان ملی« از تحولات سوریه

پایان بشار اسد آغاز
 علی بیگدلی: سوریه مدتی 

روی آرامش نخواهد دید
آرمان ملی- احسان اسقایی: حکومت بشار اسد 
1970 به این سو در  کرد. خاندان اسد از سال  سقوط 
وزها در سوریه  کردند. تحولات این ر سوریه حکومت 
شباهت حیرت انگیز با زمانی دارد که حافظ اسد قدرت 
را در دست گرفت. به عبارت دیگر بشار اسد به همان 
گونه ای قدرت را از دست می دهد که پدرش در سال 1970 
آن را به چنگ آورد و با یک کودتا به قدرت رسید و خود را 
رئیس جمهور نامید. مرگ حافظ اسد در سال 2000 اتفاق 
افتاد و چون فرزند ارشد او فوت کرده بود، بشار اسد 
فرزند کوچک تر حافظ اسد به جای پدر رئیس جمهور 
او  شد  آغاز  عربی  انقلاب های  که  زمانی  شد.  سوریه 
اقدام به برخورد با معترضین کرد و درنهایت با دخالت 
برخی کشورها شرایط آشفته ای در سوریه ایجاد شد. 
در آن دوران نیروهای مستشاری ایران و نیروی هوایی 
زان  وسیه به فریاد اسد رسید و اسد توانست بر مبار ر
مسلح پیروز شود. بر اساس توافقی که در آستانه بین 
کشورهای مختلف از جمله ایران، ترکیه و روسیه صورت 
گرفت، بقایای گروه های تندرو در ادلب تجمیع شدند و 
بخش هایی از سوریه نیز در دست کردها و سایر نیروهای 
مخالف اسد قرار گرفت. بشار اسد در این مدت عملاً تنها 
کم شهرهای بزرگ و بخش بزرگی از جمعیت سوریه که  حا
در این شهرها سکونت داشتند. سرانجام و پس از آرام 
شدن فضا در لبنان، نیروهای تجمع کرده در ادلب به 
سمت دمشق حرکت کردند و ارتش سوریه در برابر این 
تحرک سریع مقاومت نکرد. وقتی خبر از تسلط نیروهای 
مخالف بر دمشق مخابره شد، خبر رسید که اسد سوار 
هواپیما شده و پس از دقایقی هواپیما از روی رادار محو 
شده است. با خاموش شدن رادار هواپیمای اسد و 
، حکومت 20 ساله بشار  محو شدن هواپیما از روی رادار
اسد در سوریه به پایان رسید. وزارت خارجه روسیه در 
کنش به همین تحولات اعلام کرد: ما با همه جناح های  وا
مخالف سوریه در تماسیم و خواستار احترام به عقاید 
همه اقوام و فرقه ها هستیم. در بیانیه وزارت خارجه 
کره با تعدادی  روسیه آمده است: بشار اسد پس از مذا
از شرکت کنندگان در درگیری سوریه، از مقام ریاست 
جمهوری کناره گیری و سوریه را ترک کرد و دستور انتقال 
کرات  مسالمت آمیز قدرت را صادر کرد. روسیه در این مذا

شرکت نکرد.
 توافق های احتمالی 

شکست اسد از نیروهای تحریرالشام و سپردن شهرها 
به نیروهای مخالف را می توان از چند جهت مورد تحلیل 
قرارداد. اول اینکه تحریرالشام با اطلاعات و حمایت های 
پیروز  ترکیه  ازجمله  همسایه  کشورهای  همه جانبه 
میدان شد، کما اینکه پرچم این کشور در دستان اعضای 
تحریرالشام دیده می شد. از سوی دیگر رییس حمهور 
ترکیه به صورت علنی از افراد مسلح در سوریه حمایت 
کرده  کرد ما به سوی اسد دست دوستی دراز  و اعلام 
خ  بودیم اما او دست ما را پس زد و شرایط کنونی برای او ر
داد. از سوی دیگر روس ها نیز که درگذشته در کنار اسد 
کنش به تحرکات اخیر نشان  قرار گرفته بودند کمترین وا
نداده و پایگاه های نظامی آن ها در شهرهای مختلف 
از جمله طرطوس مورد توجه و حمله شبه نظامیانی 
کنون در سوریه به پیروزی رسیده اند قرار نگرفت.  که ا
سکوت و عدم تحرک روسیه برخلاف دور قبلی ناآرامی ها 
در سوریه برخی شائبه ها را ایجاد کرده است با این حال 
عمر اوزکیزیلچیک پژوهشگر ارشد در اندیشکده آتلانتیک 
کانسیل گفت: »عملکرد روسیه نشان می دهد که بیشتر 
قابلیت های نیروی هوایی آن به اوکراین منتقل شده 
است.« نکته مهم این است که به موازات عدم تحرک 
کافی روسیه، آمریکایی ها هم خود را با نیروهای مسلح 

مخالف بشار اسد درگیر نکردند. 
 بحران در سوریه

علی بیگدلی کارشناس روابط بین الملل دراین ارتباط 
به »آرمان ملی« گفت: سوری ها در کوتاه مدت آرامش به 
که گروه های مذهبی با گرایش  چشم نخواهند دید چرا
اخوانی از یک سو خود را فاتح می دانند. دموکرات ها از 
سوی دیگر به دنبال رسیدن به آرزوهای خود از طریق 
انتخابات و رای هستند. سایر گروه ها ازجمله کردها با 
گرایش مختلف و با اختلافاتی با ترکیه دارند فعال  دو 
می شوند و از سوی دیگر ترکیه عملاً خود را به علت رشد 
گرایش های عثمانی گری بخش هایی از سوریه را برای 
خود می داند. با این  وجود شرایط در سوریه به بدی 
که  گذار در عراق و حتی لیبی نخواهد بود چرا دوران 
سوری ها از منظر فرهنگی و اجتماعی ازجمله ملت های 

پیشرفته منطقه هستند. 
 خوشحالی صهیونیست ها

صهیونیستی  ژیم  ر وزیر  نخست  نتانیاهو،  بنیامین 
پس از سقوط نظام بشار اسد رئیس جمهور سوریه و 
به کنترل درآمدن این کشور توسط مخالفان مسلح، از 
وز به  پایگاهی نزدیک مرزهای سوریه گفت: این یک ر
یاد ماندنی در تاریخ خاورمیانه است. عجیب است که از 
قدرت گرفتن نیروهایی که به احتمال زیاد به بنیادگرایان 
ژیم  تکفیری نزدیک خواهند بود، موجب خوشحالی ر
ژیم  کابینه ر صهیونیستی شده است. در همین راستا 
گرفت منطقه جبل الشیخ سوریه  صهیونیستی تصمیم 
کرده و منطقه حائل ایجاد کند. کمی پیشتر  را اشغال 
ژیم صهیونیستی از اشغال یک پایگاه نظامی  ارتش ر
در جبل الشیخ در پی خروج سربازان ارتش سوریه خبر 
داده بود. در حالی که صهیونیست ها خوشحالی خود را 
از سقوط اسد پنهان نمی کنند، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بر حق تعیین سرنوشت سوریه از سوی 
کرد. محسن رضایی در ایکس  کید  کشور تا ملت این 
نوشت: »سرنوشت  سوریه را باید ملت این کشور تعیین 
کنند. سوءاستفاده بازیگران خارجی از جمله آمریکا و 
اسرائیل نتیجه ای جز تکرار الگوی لیبی، افغانستان و 

عراق نخواهد داشت.« 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: بسیاری از جامعه شناسان، 
مردم شناسان و حتی فعالان سیاسی بر این باورند که برخی 
خ  اتفاقاتی که طی سال های گذشته در حوزه های مختلفی ر
داده بیش از آنکه خود اتفاق در جامعه تاثیر مثبت و موثری 
کمیت و جامعه را بیشتر کرده  بگذارد بالعکس فاصله میان حا
است. به عبارتی شکاف میان دولت- ملت پدید آمده است که 
گر به موقع چاره نشود و راهکارهایی برای حل مشکلات در  ا
جهت پرشدن این گسست و شکاف پیدا نشود در نهایت این 
شرایط رو به وخامت و دشواری می گذارد که در مسیر خود با 
بحران اعتماد همراه می شود. لذا هر اندازه که  میان جامعه 
و دولت گفت وگو صورت گیرد و نقاط مشترک بیشتری پیدا 
شود می توان به اتحاد و انسجام بیشتر و از بین رفتن شکاف و 
گسست ها دست یافت. در چنین شرایطی مسعود پزشکیان با 
گفتمان وفاق ملی به قدرت رسیده و تشکیل دولت داده است 
تا از مسیر وفاق، همدلی و انسجام در کشور مسائل و مشکلات 
کشور را در حوزه های مختلف حل و فصل نمود. لذا در قدم اول 
این رویکرد دولت را می توان به فال  نیک گرفت و گامی بزرگ در 
راستای از بین بردن گسست و نقار میان ملت-دولت در نظر 
گرفت. به واقع نیز پزشکیان و دولتش توانسته اند حداقل طی 
ماه های گذشته نشاط و امید را به جامعه هدیه کنند و مردم 
را به آینده امیدوار سازند. کلید واژه »دعوا نکنیم« که بارها از 
سوی مسعود پزشکیان به کار برده شده گرچه در ظاهر خیلی 
عادی و پیش پا افتاده به نظر می رسد اما در واقع درونمایه 
گر در آنها به  آن به مباحثی بنیادین و پایه ای می پردازد که ا
جای دعوا، مشاجره و تقابل گفت وگو صورت گیرد بسیار راحت 
می توان در یک نوع هماهنگی مشکلات را در هر حوزه ای که 
باشند مرتفع ساخت تا هم جامعه به میزانی از رضایتمندی 
کمیت و دولت بتواند آنطور که باید به امورات  برسند و هم حا
رسیدگی کند و در نهایت نتیجه و برون داده چنین رویکردی 
اتحاد دولت و ملت خواهد بود. با این حال برخی جریانات 
تندرو و دلواپس هستند که چنین امری را بر نمی تابند و خوش 
ندارند و صرفا بر پایه اهداف و منویات خود پیش می روند. 
جامعه و مطالباتش را به رسمیت نمی شناسند  و صرفا مردمی 
را مردم می دانند که بر مبنای گرایش، افکار و عقیده های آنها 
رفتار کنند. این در حالی است که امام خمینی)ره( همواره بر 
کید  نقش مردم و اینکه مردم ولی نعمت حکومت  هستند، تا
داشتند. تجربه نیز در طی تاریخ ثابت کرده که هر جا ملتی 
پشتیبان دولتی بوده، دولت در حوزه های مختلف داخلی و 
بین المللی موفقیت کسب کرده است و هر جا هم این نسبت 

بر عکس بوده چندان موفقیتی حاصل نشده است. 
 معجزه گفت وگو

 جامعه ایرانی با توجه به پیشرفت تکنولوژی و عصر انفجار 
اطلاعات که با رشد و پیشرفت فضای مجازی، شبکه های 
اجتماعی و هوش مصنوعی همراه شده امروز نسبت به همه 

گاهی دارد و دیگر  مسائل و امورات در حوزه های مختلف آ
گونه مساله ای مبتلا به جامعه باید روند  برای پذیرش هر 
اقناع سازی و اقناع گری برایش در نظر گرفته شود. حال این 
پذیرش بخواهند در مسائل فرهنگی و اجتماعی مثل حجاب 
و قانون حجاب باشد یا در حوزه فیلترینگ یا حتی تصمیمات 
اقتصادی. مهم این است که جامعه این شفافیت، صداقت و 
گفت وگو را از مسئولان مربوطه در مقام های مختلف دولتی و 
کمیتی ببیند و بدین باور برسد که در هر موضوعی گفت وگو  حا
و اقناع سازی نخستین اقدام در قبال جامعه است. اینکه مردم 
از همه جیز تا حد ممکن با خبر باشند و بتوانند نظرات موافق 
یا مخالف خود را بدهند. چنانکه محسن برهانی حقوقدان 
و استاد دانشگاه  در دانشگاه تهران خطاب به دانشجویان 
گفت: »حرفتان را با آرامش و عدم خشونت بزنید این را شما 
گر با صحبت و گفت وگو خشونت فکری و عملی  شروع کنید... ا
فردی را کم کنید قطعا برنده اید. برای گفت وگو حلقه هایی را راه 
بیندازید نه این اداهایی که در می آورند. نمی گویم فضا خیلی 
تغییر کرده اما امیدها بیشتر شده الان کسی را داریم که صدا را 
گاه  بشنود اما زمانی اینطور نبود. جامعه ای که به حقوق خود آ
گر هزاران سد هم  شد و غیرخشونت آمیز مسیری را شروع کرد، ا
گر همه به این نتیجه برسند که  بگذارند راهش را می رود.« ا
به جای هر ابزاری به گفت وگو روی بیاورند می توان گفت که 
اختلافات کمتر خواهد شد و برای حل مشکلات از هر نوعی 

شاهد نقاط مشترک بیشتری خواهیم بود. 
 شنیدن صدای یکدیگر 

روز دانشجو در  با حضور در مراسم   سخنگوی دولت 

دانشگاه علامه طباطبایی عنوان کرد: بسیار خرسندم در 
دانشگاه بزرگ علامه طباطبایی خدمت دانشجویان مشغول 
هستیم، واقعیت این است که من ترجیح می دهم که به زبان 
معلمی خودم برگردم و بگویم که چرا ما به وفاق نیاز داریم. به 
همین دلایل که امروز در اینجا مطرح شد، ما به شدت به وفاق 
نیاز داریم تا بتوانیم همدیگر را بشنویم. فاطمه مهاجرانی 
گاهی  گفت: ما واقعا به گفت وگو نیاز داریم؛ چرا که گفت وگو از آ
نشأت می گیرد. دلبندان من، حتما باید به حرف های یکدیگر 
گوش دهیم. اینگونه نیست که بگوییم فقط یک جریان باید 
اینجا نشان دهنده سیاسی  کند. وجود شما در  صحبت 
بودن است و این امر کاملا درست است، اما باید فضایی برای 
گفت وگو ایجاد کنیم. وی با بیان اینکه فضای گفت وگو فضایی 
است که در آن، هر کس باید در درون خود آرامش داشته 
باشد، افزود: امروز از هر چیزی بیشتر به وحدت درونی نیاز 
گر ما معتقدیم که علوم  داریم. سخنگوی دولت ادامه داد: ا
انسانی، پیشران توسعه است، این بدان معناست که فرد عالم 
به علوم انسانی، خود فردی توسعه یافته است. توسعه یافتگی 
با تحجر جمع نمی شود و حتما به تحمل، مدارا و پذیرش 
، باید آمادگی داشته باشیم  دیگران نیاز دارد. به عبارت دیگر
کید بر  تا با یکدیگر بنشینیم و گفت وگو کنیم. مهاجرانی با تا
اینکه ما مخالف همدیگر نیستیم، خاطرنشان کرد: بچه ها، 
شعار استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی را ۴۵ سال است که 
با افتخار سر می دهیم و تمام ما برای این ایران ایستاده ایم. 
وی گفت: ما به وحدت درونی نیاز داریم و باید صدای یکدیگر 

را بشنویم. 
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بررسی »آرمان ملی« از بایسته های وفاق دولت-ملت

گفتمان شفاف کلید وفاق با ملت
    فاطمه مهاجرانی: به تحمل، مدارا و پذیرش یکدیگر نیاز داریم 

 آرمان ملی- مطهره شفیعی: تحقق شعار رفع فیلتر 
هر روز سخت تر می شود. محمدجعفر قائم پناه، معاون 
اجرایی ریئس جمهور در خصوص فیلترینگ متذکر شد: 
۶0 درصد مردم با فیلترینگ مخالف هستند و البته هر 
ساله مردم ما 20 همت صرف هزینه فیلترینگ می کنند. 
شورای فضای مجازی با 1۵ عضو حقیقی فعلا رفع این 
فیلترینگ را به صلاح نمی دانند. ما باید این ها را قانع کنیم 
که فیلترینگ حتی امنیت کشور را هم بهم می ریزد، چرا که 
دشمنان با همین ابزارهای فیلترینگ به اطلاعات مردم 

دست می یابند. 
 وعده عملی نشده 

 در اذهان بسیاری از افراد هست که رفع فیلتر یکی 
از وعده های انتخاباتی مسعود پزشکیان بود؛ او بارها 
حتی زمانی که در قامت نماینده تبریز در مجلس بود، 
مخالفتش فیلترشدن شبکه های اجتماعی را علنی کرده 
بود بنابراین تا به امروز انتظار این است که این وعده 
عملی شود. اول آبان مسعود پزشکیان درباره  اقدامات 
دولت درخصوص رفع فیلترینگ اینترنت گفته بود: »بحث 
کارشناسی است و روندی که انجام گرفته به نفع کشور 
نیست و نحوه  اینکه چگونه برگردد را بررسی می کنیم تا با 
نگاه مشترک جلو برویم تا سوءتفاهم شکل نگیرد.« این 
اظهارات چنان معنادار شد که او تمایلی به چالش زایی 
در مسیر رفع فیلتر ندارد اما از سوی دیگر درباره اینکه 
وعده انتخاباتی اش چه زمانی محقق خواهد شد، سخنی 
بر زبان نیاورد. به نظر می رسد هر چه این اقدام با تاخیر 
مواجه شود، بر میزان مخالفات ها هم افزوده خواهد شد 
مانند سیدابوالحسن فیروزآبادی، دبیر پیشین شورای 
کید کرد  « خبرآنلاین تا کافه خبر عالی فضای مجازی در »
گر  که »دوره فیلترینگ به سر آمده است با این وجود ا
دولت برای رفع فیلترها پافشاری کند، منازعات شروع 
خواهد شد.« همین ایجاد هراس می تواند از مهم ترین 

دلایل عدم تحقق رفع فیلتر باشد.
 پزشکیان تنهاست 

کشور   به هر حال پزشکیان در راس بدنه اجرایی 
آیا دولت دارای  اما  وعده رفع فیلترینگ داده است 
اختیار لازم را دارد؟ فیروزآبادی در پاسخ به اینکه »دست 
به عنوان  من  بگوید  مثلا  اینکه  برای  پزشکیان  آقای 
رئیس جمهور فیلترینگ را برمی دارم بسته نیست، درست 
است؟ اینکه بخواهد شخصا چنین دستوری بدهد...« 
که ایشان می تواند  بیان داشت: »من معتقد هستم 

شخصا به عنوان رئیس جمهور کار را به نتیجه برساند. 
کنش به اینکه »پس الان  اعتقادم این است.« وی در وا
آن چیزی که ما می بینیم تعلل خود رئیس جمهور هم 
می شود برداشت کرد؟« اظهار داشت: »نمی شود گفت 
ایشان تعللی دارد. بحث این است که تا چقدر ایشان مایل 
باشند که این کار را انجام دهند.« فیروزآبادی در پاسخ 
به اینکه »برداشت خود شما چیست؟ سیگنال هایی از 
ایشان و دولت می بینید که جرأت برداشتن فیلترینگ را 
داشته باشند؟« توضیح داد: »ایشان رئیس جمهور است 
و می خواهد کشور را اداره کند، بنابرین نیاز به همکاری 
همه قوای سیاسی دارد. شعار وفاق را انتخاب کرده، یک 
دولت ترکیبی را تشکیل داده این موضوع هم موضوعی 
حساس در بین جناح های سیاسی است. ولی به هر حال 
ایشان باید تدبیر کند و یک حد وسطی را انجام دهند. من 
توصیه ای هم به دوستانی که طرفدار فیلترینگ هستند 
عرض کنم. ما در جمهوری اسلامی معتقد به مردم سالاری 
هستیم. مردمی به آقای پزشکیان رای دادند که شرط 
ضمن عقدشان برای وکالت و نیابتی که به رئیس جمهور 
دادند که از طرف ملت به مدت ۴ سال رئیس قوه اجرایی 
باشد این است که چند پلتفرم را باز کند. این به اصطلاح 
جلوگیری کردن شاید  از لحاظ اخلاقی و شرعی کار درستی 
نباشد. بهتر است که در این حوزه دوستان بپذیرند که 
که در انتخاب رئیس جمهور متجلی شده  اراده مردم 

اجرایی شود.«
  نقش سران قوا 

 از سوی دیگر وزیر ارتباطات مرتبط   ترین وزیر به فیلتر 
و رفع فیلتر است. ستار هاشمی 1۴ آذر با اشاره به تصمیم 
ح دولت برای  دولت برای توقف فیلترینگ، گفت: طر
ح و بعد از بحث های  فیلترینگ در شورای سران مطر
ح مذکور  ، طر جدی متناسب با تصمیم رئیس جمهور
به مرکز ملی ارجاع شد تا از زوایای مختلف به فضای 
مجازی نگریسته شود. فضای مجازی صرفا از زاویه فنی 
قابل بررسی نیست، بلکه موضوعات سیاسی، اجتماعی 
و اقتصادی هم دارد که طی جلساتی در مرکز ملی در حال 
ح ها در حال بررسی  ح و سایر طر انجام است. این طر
کید کرد: »اختلافات و تفاوت هایی وجود  است. وی تا
دارد، اما در حال ایجاد همگرایی و تقویت آن در مرکز 
ملی هستیم. ضرورت دارد فیلترینگ رفع شود البته 
با همگرایی و هم افزایی.« نکته قابل توجه به نقش 
سران قوا باز می گردد که ستار هاشمی به آن اشاره کرد 

ح  و روز بعد برخی رسانه ها این اظهارات را با تیتر طر
کردند.  فیلترینگ به شورای سران ارجاع شد، منتشر 
دیدگاه فیروزآبادی در این باره قابل تامل است. او در 
کنش به اینکه چرا واقعا مسئول فیلترینگ و مسئول  وا
ساماندهی فضای مجازی مشخص نمی شود. الان هم 
گر فیلترینگ برداشته شود دو روز دیگر با هر حکمی  ا
می تواند دوباره فیلتر شود. اظهار داشت: »این سوال را 
باید از سران سه قوه بپرسید. بارها صحبت می شود که 
گر  می گویند سران سه قوه با فیلترینگ مخالف هستند. ا
مخالف هستند قانونگذاری کنند. مقام معظم رهبری هم 
توصیه به قانونگذاری کرده اند. چرا قانونگذاری نمی کنند. 
این عدم قانونگذاری و این ابهام باعث اختلاف نظر ها و 

نارضایتی می شود.«
  قم مخالف است یا موافق؟

داشت  وجود  فیلترینگ  درباره  که  دیگری  بحث   
مخالفت روحانیون و بخشی از مردم قم با رفع فیلتر 
بود که البته این مخالفت ها بعضا منتشر هم شد مانند 
امام جمعه قم که در عین حال رئیس جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم نیز هستند برای رفع فیلترینگ پیش 
کم بر  شرط هایی قایل شده و گفته بود: »ابتدا قانون حا
فضای مجازی را نظام مند کنید و آن را از رهابودن درآورید 
و بعد اقدامات اصلاحی انجام دهید چون یک جنگ 
اعلام نشده علیه انقلاب و اسلام و محور مقاومت و مردم 
ماست.« این مخالفت ها در تناقض با اظهارات دبیر 
پیشین شورای عالی فضای مجازی است. فیروزآبادی 
در پاسخ به اینکه »چه دوره ای که شما دبیر شورای عالی 
فضای مجازی بوده اید چه الان، یکسری مخالفت ها را از 
سمت روحانیت نسبت به فضای مجازی می شنویم، خود 
شما چقدر تلاش کردید که ذهنیت ها را نسبت به فضای 
مجازی تغییر دهید؟ مثلا درباره ضرورت های اقتصادی 
استفاده از این پلتفرم ها؟« تصریح کرد: »من اعتقاد ندارم 
که قم طرفدار فیلترینگ باشند. من به عنوان رئیس مرکز 
ملی فضای مجازی به قم زیاد می رفتم و ارتباط زیادی با 
روحانیت داشتم. من فکر نمی کنم نسبت مخالفان در 
حوزه علمیه قم با نسبتی که در جامعه وجود دارد تفاوت 
چشمگیری داشته باشد. این نسبت تقریبا یکی است. 
یعنی همانقدر که در قم و در میان روحانیت با بستن و 
فیلترکردن موافق هستند همانقدر هم در جامعه وجود 
دارد. لذا این را نباید تعمیم بدهیم که روحانیت با بازبودن 

پلتفرم ها مخالفتی دارد.«

فیروزآبادی: پزشکیان به شخصه فیلتر را بردارد

توقف فیلترینگ در ایستگاه مخالفان
        معاون پزشکیان: ۱۵ عضو شورای عالی فضای مجازی مخالفند

 پشت پرده یک فساد 
چای دبش و بلعیدن ارزها 

  در جریان جلسه سوم دادگاه چای دبش 
روشی که این شرکت برای تصاحب ارزهای 
دولتی استفاده کرده بود فاش شد؛ همان 
ارزهایی که توجیه گران دولت قبل می گفتند 
»چون به قیمت ارز ترجیحی نبوده خیلی 
که در  مهم نیست.« اما واقعیت این بود 
شرایطی که کشور با کمبود ارز برای واردات 
مایحتاج عمومی روبه رو بود، این شرکت 
با روشی خاص ارزها را در داخل می گرفت 
ج منتقل می کرد.  و به حساب خود در خار
به  سوم  جلسه  جریان  در  دادگاه  قاضی 
اظهارات »نماینده دادستان و محتویات 
کیفرخواست« مدیران شرکت اشاره می کند 
که روش آنها را »متقلبانه« می خواند. آنها 
را  ارزی  این روش »ذینفع حواله های  با 
تغییر داده و پرداخت وجه حواله را در حق 
ذینفع جدید که بعضا شرکت های وابسته 
ج از کشور بودند از صرافی  به خود در خار
تقاضا می کردند و با هماهنگی با صرافی 
، حواله ارزی به جای پرداخت در حق  مذکور
فروشنده و ذینفع اصلی که در زمان ثبت 
سفارش به بانک معرفی شد، به شخص 
ثالث و ذینفع جدید که بعضا افراد مرتبط 
با آنها بوده اند، پرداخت شده است.«  به 
عبارت روشن تر روش آنها این بود که ثبت 
سفارشی انجام می دادند و بعد حواله ارزی 
دریافت می کردند، اما این حواله ارزی را از 
کسی که باید دریافت می کرد، به کسی دیگری 
که در واقع شرکت های متعلق به خودشان 
کنید  فرض  مثلا  می دادند.  انتقال  بود، 
اعلام می کردند که قرار است یک تن چای 
از شرکت A در امارات خرید کنند و حواله 
ارزی به نام آن شرکت صادر می شد. اما 
بعدا این ذی نفع را تغییر می دادند و شرکت 
که وابسته به خودشان بود، معرفی  B را 
می کردند. سپس از صرافی می خواستند 
 ،A که پول را به جای واریز به حساب شرکت
به حساب شرکت B واریز کند. حالا سوال 
اینجاست: چرا مسئولان وزارت کشاورزی 
وقت، بیش از نیاز واردات کل چای یکسال 
به این شرکت ارز اختصاص داده بودند تا 
چای وارد کند؟ این مساله در جریان جلسه 
چهارم دادگاه در ۵ آذرماه هم به عنوان یکی 
از موارد اتهامی این پرونده عنوان شد که 
عنوان دقیق آن »ظرفیت سنجی بیش از 
مهمتر  سوال  شد.  نامیده  مشتری«  نیاز 
اینکه چه کسی و در چه جایگاهی ذی نفع 
را تغییر می داد تا ارز به جای رفتن به دست 
که ظاهرا اصلا وجود خارجی  فروشنده )
ج برسد؟   نداشت( به حساب شرکت در خار
آمار به ما چه می گوید: بیایید نگاهی به 
آمارهای آن سال واردات چای بیندازیم که 
ببینیم وضعیت به چه صورت رقم خورده 
بود. داده های گمرک بیانگر این موضوع 
بین  ایران  واردات چای  ارزش  که  است 
سال های 1۳92 تا 1۴00 حدودا ۳0۸ میلیون 
دلار بوده. در سال 1۴01 که بیشترین حجم 
تخصیص ارز به چای دبش صورت گرفته 
این آمار با جهش 11۶درصدی روبه رو شده 
است. نکته مهمتر اینکه براساس آمارهای 
جهانی، ایران در آن سال به واسطه همین 
تخصیص زیاد، در رتبه اول واردکننده چای 
جهان قرار گرفته بود. اما مساله اینجاست 
که اینها همه در آمارها بود. واقع قضیه این 
بود که در واقع چای زیادی وارد نشده بود. 
ارزها با تغییر »ذی نفع« به حساب  شرکت 
از  آنچه پیشتر برخی  براساس  و  می رفت 
اعلام کرده بودند »چای سنواتی« احتمالا 

کلید حل این معادله باشد. 
 بزرگترین! 

دادگاه  هشتم  جلسه  جریان  در   
که »بر  کردند  گمرک اعلام  هم  مسئولان 
از  برخی  شد  مشخص  آزمایش ها  اساس 
محموله ها، چای ایرانی و برخی مخلوط 
ایرانی و خارجی بودند« بررسی آمارهای 
یکسال  در  گهان  نا ایران  چطور  جهانی 
تبدیل به بزرگترین واردکننده چای در جهان 
کنیم: در  کمی عمیق تر نگاه  شده است.  
ایران ما پدیده ای داریم به نام چای سنواتی، 
این چای مانده و کهنه است که در انبارها به 
هر دلیلی مانده و تاریخ مصرف آن می گذرد. 
بخشی از این چای در سال ۸۶ با مازاد خرید 
تضمینی دولت وقت ایجاد شد. اما موارد 
دیگری هم از این چای های سنواتی وجود 
دارد. برای مثال یکی از بانک های دولتی 
به جای وثیقه از چای کاران، چای قبول 
کرده بود و آن را در انبار پلمپ کرد. در نهایت 
با توجه به گذشت تاریخ مصرف چای انباره 
ل به مزایده  شده، این چای را با قیمت ناز
گذاشت. این نوع چای به سنواتی مشهور 
کی  است و به هیچ عنوان نباید مصرف خورا
شود. تنها باید بعد از طی فرایندهای به 
مصرف صنعتی برسد. در آزمایش ها وجود 
فضله موش این چای ها و سرطان زابودن 
آن ها در صورت مصرف به اثبات رسیده 
است.  فرشید محبی، مدیرعامل اتحادیه 
چایکاران شمال کشور همان زمان که بحث 
گفته بود: »تعجب  چای دبش برملا شد، 
خ  نر با  مثلا  سنواتی  چای  که  می بینیم 
قریب هر کیلو 1۶000 تومان خریداری و به 
یا  روسیه  تاجیکستان،  مانند  کشورهای 
افغانستان صادر می شود، در حالی که این 
کشورها فاقد صنعت پیچیده بهره برداری 

صنعتی از این نوع چای هستند.


